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PRÒLEG


Potser hauria de començar dient, a tall de disculpa, que no soc historiador però que m’apassiona la història de Catalunya i que, d’una manera autodidacta, he dedicat anys a la lectura d’estudis històrics, llibres dels que n’anava prenent notes tan sols per al meu coneixement i per a recordar aquells detalls que considerava importants. Sovint remarcava aspectes que em cridaven l’atenció perquè estaven molt lluny d’allò que la història oficial, i especialment la del franquisme, ens havia repetit una i altra vegada.


Mai hauria pensat que acabés escrivint i publicant un llibre, però al pas dels anys d’estudi i treball vaig anar arribant a la conclusió que potser seria bo posar per escrit tants i tants arguments que ens expliquen com Catalunya ha estat objecte d’espoli i usurpació durant segles, tal com dic en el mateix títol.


Potser és per això que començo amb els Reis Catòlics, podria anar a etapes anteriors, però l’engany del matrimoni de Ferran i Isabel té una dimensió tan evident, desconeguda per a molts, que vaig creure que podia oferir un argument prou gruixut com per proposar al lector un primer argument de reflexió, que després tindrà continuïtat en els monarques posteriors fins arribar a la Guerra de Successió. A partir d’aquell 1714 ja no hi ha engany: els catalans perden la guerra, són sotmesos i el Decret de Nova Planta deixa ben clares les noves condicions que els són imposades.


Després vaig decidir afegir-hi una darrera part que recull les repercussions de tot plegat i que arriba fins als nostres dies. Ho he fet no sols perquè no sigui només un llibre d’història moderna que pogués semblar que parla d’una història allunyada dels temps actuals, sinó també perquè cal tenir ben clar que totes les coses tenen un origen i que la realitat de la Catalunya ocupada que hem patit i patim es basa en arguments del passat o, si es vol, en un conjunt de lluites pel poder polític, que vol dir també el poder econòmic.


Aquest no vol ser un llibre d’història acadèmica sinó de divulgació, però puc assegurar que tot el que s’afirma ha estat objecte d’un treball rigorós de recerca i documentació, una realitat que moltes vegades, però, ens ha estat escamotejada, d’aquí que la voluntat d’aquest volum sigui donar-la a conèixer.




FERARN I ISABEL



Ferran, rei de Sicília, s’havia de casar amb la princesa Isabel, de Castella-Lleó. Era un xicot de disset anys que ja era pare de dues criatures. Un nen, Alfons, i una nena, Joana, que havien nascut de dues mares de la Segarra i de l’Urgell, respectivament. La nena, amb el temps, es va casar amb el Conestable de Castella, Bernardino Fernández de Velasco. És molt probable que de la nena no en torni a parlar. Del nen en parlaré més endavant, ja que va ostentar càrrecs importants. Algun historiador ha escrit que, de tots els fills legítims i bastards que va tenir Ferran al llarg de la seva vida, aquest nen fou el seu preferit. De moment avançaré que als dotze anys ja era arquebisbe de Saragossa. En aquells temps els temes polítics i religiosos estaven molt barrejats.


El casament de Ferran i Isabel va ser il·legal, tant des del punt de vista religiós com des del punt de vista polític.


Ferran i Isabel eren parents, ja que havien tingut el mateix besavi, el rei de Castella, Joan I, i eren allò que se’n diu cosins prims o cosins segons. Per aquest motiu necessitaven una butlla de dispensa papal que autoritzés l’enllaç. En aquells moments, a la tardor de 1469, el papa Pau II es negà a concedir una altra butlla, ja que el 23 de juny d’aquest mateix any havia concedit la dispensa per al casament d’Isabel amb el rei de Portugal. Com que hi havia pressa per l’enllaç es va llegir una butlla falsa en l’acte del casament. La butlla portava la signatura del papa Pius II que ja feia cinc anys que havia mort. Els contraents hi van estar d’acord. El legat pontifici Antonio de Veneris i l’arquebisbe de Toledo, Alfonso Carrillo, sembla que van ser els autors de la falsificació.


Si la butlla no era vàlida significava que la parella vivia en pecat, que la unió era en realitat un concubinat, és a dir, una unió il·legítima. Poc després va venir l’excomunió de Ferran i d’Isabel, i això significava que quedaven apartats de la comunió dels fidels i de l’ús dels sagraments.


Mirem-nos, ara, la il·legalitat política de la boda, començant per Ferran. Des de l’any 1462 hi havia una guerra civil a Catalunya. Joan II, pare de Ferran, a mitjans d’aquest mateix any va ser deposat com a sobirà de Catalunya per part del Consell del Principat. Ferran, que havia estat jurat com a primogènit el 6-2-1462, fou deposat d’aquesta primogenitura l’11-8-1462. La guerra civil encara durava l’any 1469, i Ferran i el seu pare, en “Joan Sense Fe”, estaven negociant el casament amb Isabel. Ho feien clandestinament i per tant no ho van comunicar a les altes institucions de Catalunya, d’Aragó i de València, com era obligació de fer-ho. D’aquí ve la il·legalitat de Ferran.


A Castella, la princesa Isabel ja feia temps que tenia problemes amb el seu germanastre, el rei Enric IV. La noblesa i l’alta jerarquia de l’Església estaven dividides. Uns eren partidaris del rei i uns altres ho eren d’Isabel. Cadascú mirava els seus propis profits. Es va decidir tenir un acarament de les dues faccions, acte que va tenir lloc a Toros de Guisando el 19-9-1468. S’arriba a un acord. Entre els punts a destacar podem veure com Isabel diu que respectarà a Enric IV com a rei. Així mateix, Enric IV accepta designar la seva successora a Isabel, i això vol dir que la seva filla Joana deixarà de ser-ho. També s’acorda que el rei li buscarà marit, però que Isabel no estarà obligada a casar-s’hi si no li agrada. En contrapartida, Isabel no podrà casar-se amb qui ella vulgui si no hi ha l’aprovació del rei. Després, el rei va prometre que convocaria les Corts de Castella perquè juressin fidelitat a Isabel.


Al mes de gener de 1469, Isabel ja havia decidit casar-se amb Ferran. Al mes de maig, Enric IV se n’anava cap Andalusia i va fer prometre a Isabel que no deixaria Ocaña —on ella vivia en aquells moments— i que no buscaria marit fins que ell tornés. Isabel va accedir, i no li va dir que ja estava compromesa amb Ferran. Al mes d’octubre es casava amb Ferran, desobeint els compromisos que havia pactat amb el rei a Toros de Guisando. Políticament parlant, el casament era il·legal.


Per quin motiu hi havia aquests problemes, tant a Catalunya com a Castella? Hi ha molts llibres d’història, escrits per bons historiadors, que toquen aquests temes omplint-ne moltes pàgines. No és la meva intenció emplenar pàgines i pàgines, copiant, pràcticament, el que han escrit uns altres. Em limitaré a tocar coses que, d’una manera o altra, afecten Catalunya. He vist que hi ha gent, que no té per costum llegir gaire llibres d’història, que no veuen amb claredat fets que han passat al seu propi país. Jo no soc pas un historiador, per tant, prescindiré d’algunes normes que són habituals en els escriptors d’història. Per que quedi més clar el que vull dir posaré un exemple.


Ja fa anys vaig llegir un llibre d’història d’Espanya escrit per un espanyol, no català, que parlant de la invasió àrab de la península diu que quan l’exèrcit musulmà s’acostà als Pirineus “conquistaron las ciudades aragonesas de Gerona y Figueras”. Aragoneses Girona i Figueres? Escrivint d’aquesta manera s’enganya al lector. Al segle VIII, quan passava això, Aragó i Catalunya no existien encara. Tota la península ibèrica era dels visigots, que fins i tot tenien un bon tros més enllà dels Pirineus. Els catalans que llegeixen història, sobretot història de Catalunya, saben prou bé, que hi ha historiadors espanyols que escriuen d’aquesta manera. Posaré un altre exemple, per acabar-ho de reblar. El jove Carles, net de Ferran i Isabel, arriba de Flandes el 1517, per a fer-se càrrec de l’herència materna. Com veurem més endavant, en aquells moments la reina “propietària” de Castella era Joana “la Boja”, filla i hereva d’Isabel. Les Corts de Castella el van jurar com a rei Carles I. Les Corts d’Aragó, el 20-5-1518, també el juren com a rei Carles I. Arriba a Barcelona el 5-2-1519 i comencen les Corts Catalanes el dia 16. Mentre estan reunides arriba la notícia que ha estat elegit, el 28-6-1519, emperador del Sacre Imperi Germànic i passa a ser, allà, Carles V. Tret d’alguna excepció, a partir de llavors se’l coneix, a tot arreu, com l’emperador Carles V. Ara bé, de Catalunya en va ser sobirà, però mai amb el títol de rei, ni molt menys amb el d’emperador. Aquí sempre va ser el comte de Barcelona Carles I.


Si reculem una mica en el temps ens trobarem a l’any 1458. El dia 27-6-1458 moria Alfons el Magnànim, que era comte de Barcelona, rei d’Aragó, rei de València, rei de Nàpols, etc. El succeeix el seu germà Joan, que passa a ser Joan II. Reculem una mica més. Joan, que és duc de Peñafiel, s’havia casat l’any 1420 amb la princesa Blanca de Navarra, filla del rei Carles el Noble. Van tenir un fill, l’any 1421, que és conegut com el príncep Carles de Viana. Quan el rei Carles el Noble morí l’any 1425, la princesa Blanca passà a ser reina de Navarra. Per tant, el seu marit Joan es convertí en rei consort. La reina Blanca mor l’any 1441 i el seu fill Carles, com a primogènit que és, ha de ser rei de Navarra. Però Blanca havia deixat un testament en el qual hi havia una clàusula que lligava al seu fill. Li demanava que no prengués el títol de rei sense el consentiment del seu pare. Joan, que era un intrigant i sentia odi per tots aquells que s’oposaven a les seves ambicions, no li va concedir mai. Es va considerar rei de Navarra i no hi va renunciar mai. Les desavinences entre pare i fill no paraven d’augmentar i, molt més quan en Joan, l’any 1447, es va casar amb Joana Enríquez, que només tenia dinou anys. Joan II ja en tenia quaranta-vuit. D’aquest segon matrimoni en va néixer el príncep Ferran. Carles de Viana exercí la lloctinència de Navarra fins l’any 1450, en què el seu pare s’instal·là al país. Es produeix la ruptura, i al cap de poc temps comença una guerra civil que no explicaré.


Com ja s’ha dit anteriorment en Joan II va succeir, l’any 1458, al seu germà Alfons el Magnànim. El 25-7-1458, Joan II prestava jurament a les Corts de Saragossa com a rei d’Aragó. Aquest mateix dia, prescindint totalment del seu primer fill, Carles de Viana, anomenava duc de Montblanc, comte de Ribagorça i senyor de Balaguer, al seu fill Ferran, que feia poc havia fet sis anys. Amb aquests nomenaments donava a entendre que Ferran seria el seu successor al Principat de Catalunya i als regnes que posseïa.


El problema es complicava. Els catalans, que fins ara no s’havien preocupat pel que passava a Navarra veuen que, tenint com a sobirà a Joan II, també els afecta si el successor ha de ser Carles de Viana, que és el primogènit, o bé ha de ser-ho Ferran. Els problemes que hi havia entre pare i fill passen a ser, també, problemes dels catalans. Si en morir Alfons el Magnànim hagués deixat un fill legítim ara, a Catalunya, no hi hauria el malestar que provocava Joan II.


Però després de molts anys de desavinences entre pare i fill vingué una certa pau. El 26-3-1460 es va signar l’anomenada Concòrdia de Barcelona. Però aquesta pau no va durar pas massa temps. Des de Castella, el pare de Joana Enríquez va enviar unes cartes acusant falsament a Carles d’un projecte d’assassinar el seu pare Joan II, d’acord amb el rei de Castella. Tots els historiadors expliquen que Joana, amb llàgrimes als ulls, parla amb el seu marit i li demana que castigui a Carles. Tota la comèdia que feia no tenia cap més objectiu que situar el seu fill Ferran per davant de l’altre.


Joan II, prescindint de les Constitucions de Catalunya, i davant d’aquesta acusació tan greu, fa detenir el seu fill el 2-12-1460. El fet va tenir lloc a Lleida, on estaven reunides les Corts catalanes. A Catalunya, Carles de Viana era considerat l’hereu i gairebé tothom es posà al costat del príncep. La detenció s’afegia al malestar que hi havia contra Joan II des que havia succeït al seu germà. La detenció era un greuge, però es presentava una oportunitat per anar contra Joan II, encara que no tots els dirigents del país hi estiguessin en contra.


A partir del dia 8-1-1461 es comença a actuar. Se l’acusa de vulnerar els Usatges i les Constitucions de Catalunya així com també el privilegi que té la ciutat de Lleida. Joan II replica dient que ell no té per què donar raó dels seus actes a ningú. Com es pot veure, res de democràtic i molt d’absolutista. Els diputats se li oposen decididament i li demanen l’alliberament de Carles de Viana. A més, li demanen la primogenitura per a Carles, ja que no ho havia fet ni a les Corts d’Aragó ni a les catalanes de Lleida. Joan II s’hi nega, Davant d’això, el “Consell del Principat” –format per la Generalitat i pel Consell de Cent barceloní– el dia 7-2-1461 proclama hereu del Principat a Carles de Viana i disposa la preparació d’un exèrcit. Joan II es veu perdut. El rei Lluís de França vol apoderar-se de la Cerdanya i el Rosselló. El rei de Castella li provoca problemes a Navarra. L’exèrcit català avança cap a Lleida. Els aragonesos es mostren indiferents mentre que els valencians, els sicilians, etc., se li van posant en contra. El 25-2-1461 decideix capitular. Carles de Viana, empresonat a Morella, és alliberat. Comencen unes negociacions, que s’acaben amb la signatura de la “Capitulació de Vilafranca del Penedès”, que representa una gran humiliació per a Joan II. S’havia refugiat a Fraga i des d’allí accepta, el 21-6-1461, la “Capitulació de Vilafranca”. Reconeix a Carles com a primogènit i lloctinent general de Catalunya. Però el príncep Ferran, que ara té nou anys, és designat lloctinent general en el cas que mori Carles. A Joan II, refugiat a Aragó, se’l priva de travessar la frontera de Catalunya sense tenir permís de les autoritats catalanes.


El 23-9-1461 moria a Barcelona el príncep Carles de Viana. Pel que sembla, afectat dels pulmons. També van córrer molts rumors sobre un possible enverinament. Els rumors són els rumors, però és que en aquells temps el verí funcionava a molts llocs d’Europa.


La mort del príncep Carles solucionava molts problemes a Joan II. El petit Ferran ja era definitivament el seu successor. Es van reunir les Corts del regne d’Aragó el dia set d’octubre i Ferran hi va jurar com a primogènit. Llavors Joan II va fer algunes concessions a aquell regne que no s’havia sollevat. Li van negar, però, la petició que havia fet perquè el seu fill ocupés el càrrec de governador. A Catalunya les coses no li eren tan fàcils. De moment no podia entrar al Principat, però sí que ho podia fer el nen Ferran, que va arribar a Barcelona el 21-11-1461. Segons s’havia acordat a la “Capitulació de Vilafranca”, el nen hauria de viure a Catalunya i ser educat segons la política i la cultura catalanes. El seu pare no volgué que hi anés sol i exigí que l’acompanyés la mare, que actuaria com a “tutora” del nen. En realitat seria la lloctinent, ja que ella li diria al seu fill què hauria de signar i què no. El 22-11-1461 juraren, tots dos, guardar els acords de la Capitulació de Vilafranca.


La mare era molt impulsiva i imprudent. Volgué imposar-se als consellers de Barcelona i fracassà. El 6-2-1462, es prestà el jurament de fidelitat al príncep Ferran i se’l reconeix com a primogènit; el nen estava a punt de fer deu anys. La mare, en secret, s’entrevistava amb partidaris del seu marit. Volien que el comte Joan II tornés a Catalunya.


A la Catalunya septentrional els remences es tornaven a moure. A principis de març, mare i fill marxaren cap a Girona per a sentir-se més segurs, doncs allí hi havia partidaris de Joan II; un d’ells era el bisbe Joan Margarit. També perquè estaven a prop de la Cerdanya i el Rosselló, on segurament hi hauria tropes franceses ja que el rei Lluís XI i Joan II havien arribat a un acord el mes de maig del 1462. Lluís XI enviaria homes i artilleria a canvi de 200.000 escuts. Els comtats del Rosselló i la Cerdanya eren la garantia que va exigir el rei francès. Van ser ocupats pels francesos i serien retinguts fins que en Joan II tornés els 200.000 escuts convinguts. Aquest pacte va fer augmentar encara més l’hostilitat dels catalans contra el seu sobirà.


A principis de març, el Consell del Principat va acordar reclutar un exèrcit per anar a combatre contra els remences i, al mateix temps, capturar Joana i Ferran per fer-los tornar a la ciutat de la qual s’havien escapat. L’exèrcit sortí de Barcelona el 29-5-1462 i arribà a Girona. Mare i fill es refugiaren a la ciutadella. Un exèrcit francès, comandat per Gastó IV de Foix, que era gendre de Joan II ja que estava casat amb la seva filla Elionor de Navarra, els alliberà. Marxaren a Saragossa, on en Ferran hi romangué tot l’any 1463 i part del 1464. Mare i fill foren desposseïts, per la Generalitat, dels càrrecs que tenien a Catalunya (11-8-1462). Joan II, al mes de maig del 1462, trencant els acords de la Capitulació de Vilafranca, entrà des d’Aragó amb un exèrcit i conquerí Balaguer. El 3 de juliol conqueria Tàrrega. Això fou possible perquè els aragonesos, amb poques excepcions, estigueren al costat de Joan II. Com que havia entrat sense permís fou declarat enemic de Catalunya i desproveït de la Corona el 9-7-1462. Havia començat a Catalunya una guerra civil que duraria deu anys.


Què passava a la Castella de mitjans del segle XV?


El rei Joan II de Castella, casat amb Maria d’Aragó, tingué un fill, Enric, nascut l’any 1425.


El rei va enviudar, i decidí casar-se amb Isabel de Portugal, de disset anys. Llavors van néixer, a Madrigal de las Altas Torres, la princesa Isabel (21-4-1451) i el príncep Alfons (17-12-1453). Si ens fixem en els anys dels natalicis veurem que Enric era vint-i-sis anys més gran que la seva germanastra Isabel.


El rei Joan II de Castella va morir el 21-7-1454 quan només tenia quaranta-nou anys. Llavors va pujar al tron el seu fill Enric IV. Aquest s’havia casat, als setze anys, amb Blanca de Navarra, però el matrimoni fou anul·lat (11-5-1453). Observem que encara no era rei quan es va casar. L’any 1455, ja rei, es casa amb la princesa Joana, de només setze anys, germana del rei de Portugal, Alfons V. Passen uns anys. El 282-1462 neix la princesa Joana, la seva successora al tron de Castella. Dos mesos més tard les Corts de Castella li juraren fidelitat com a hereva d’Enric IV.


Durant molts segles els casaments que es feien a tot arreu, dins de la reialesa i de la noblesa, eren per motius polítics. No ho eren mai per amor. Per exemple: l’any 1457, Joan II, que encara no havia succeït al seu germà Alfons el Magnànim, s’entrevista amb el rei Enric IV de Castella. Acorden un doble casament: Ferran, de cinc anys, i la seva germana Joana, de quatre, es casaran amb els germans Isabel i Alfons, de Castella. Amb aquest pacte, Joan promet que no intervindrà en els afers de Castella; Enric IV promet que ell no intervindrà a Navarra, però més endavant les coses van canviar.


A Castella ja feia anys que hi havia dos bàndols oposats. Rebels i lleials al rei arriben a un acord (abril 1466): que la princesa Isabel es casi amb Pedro Girón, germà del poderós marquès de Villena. Enric IV hi estigué d’acord. Isabel no ho volia perquè ell tenia quaranta-tres anys i ella només en tenia quinze. Pocs dies abans de la boda Pedro Girón va morir. Es parlà d’una infecció molt greu i també es parlà d’enverinament.


Així mateix hi havia hagut proposta de casament amb el duc de Berry, germà del rei francès Lluís XI, i també amb l’anglès Ricard (futur Ricard III).


A tot arreu, segons els esdeveniments polítics del moment, quan tenien dos, sis, quinze anys… els deien que s’havien de casar amb aquest o amb aquesta; més endavant els deien que s’havien de casar amb aquell altre… Sempre supeditats a la política.


Sabem que a Castella hi havia dues faccions oposades. Com que algun dels seus personatges va canviar de bàndol em limitaré a citar els noms dels més importants, sense dir de quin costat estaven.


Alfonso Carrillo, arquebisbe de Toledo; Juan Pacheco Girón, marqués de Villena, i Pedro Girón Pacheco —aquests dos eren germans encara que per la posició dels cognoms no ho sembli—; Pedro Gonzáles de Mendoza, bisbe de Calahorra; Gutierre de Cárdenas.


Des de 1463, el nostre Juan II procura influir sobre Carrillo i Pachecoper per tal d’impedir que donin suport a Enric IV. L’arquebisbe Carrillo era ambiciós, aspirava a ser cardenal i també procurava situar bé el fill que tenia. Pedro González de Mendoza fou conseller d’Enric IV i sempre li donà suport pel que fa a la filla Joana; més endavant, però, es posà al costat d’Isabel, fou nomenat bisbe de Sigüenza el 1467 i cardenal l’any 1473. Gutierre de Cárdenas s’havia casat amb una cosina d’en Ferran; estava subornat pel nostre Joan II; intervingué en el casament de la Isabel; fou tresorer de la reina Isabel. S’ha escrit que era una norma dels Trastàmara fer córrer l’or abans que ferir, per tant, en Joan II subornava tant com podia. Joan II i els seus germans havien intervingut moltes vegades en les baralles que, de tant en tant, hi havia a Castella.


Parlem ara de l’anomenada “Farsa de Ávila”. El 5-6-1465, els contraris a Enric IV van col·locar un maniquí, que representava el rei, en una espècie de tron. L’arquebisbe Carrillo li va treure la corona. Uns quants nobles li van anar traient l’espasa i tots els emblemes reials. Van col·locar el nen Alfons, que només tenia onze anys, enlloc del maniquí, el coronaren com Alfons XII de Castella i li juraren fidelitat. Castella ja tenia dos reis. Començava una guerra civil.


Com hem vist anteriorment, les dues faccions es posen d’acord (abril 1466) i promouen el casament d’Isabel amb Pedro Girón. Sabem que no s’efectuà. Isabel, que estava presa a Segòvia, fou alliberada (setembre 1467) i es posà al costat del seu germà Alfons.


Els partidaris d’Alfons i d’Isabel, és a dir, els contraris al rei Enric IV, començaren a propagar un rumor que deia que la nena Joana no era filla del rei. Que Joana era il·legítima perquè el rei era impotent. Que el pare era D. Beltrán de la Cueva, i per això van començar a dir-li “Juana la Beltraneja”. Segons ells, si Joana era il·legítima, la successió d’Enric IV corresponia a Alfons. Els encarregats de la propaganda es cuidaren de difondre el rumor per tot Castella. D’aquesta manera volien aconseguir el refús de Joana i que tothom acceptés Alfons. Durant molt de temps els historiadors van tenir dubtes sobre aquest fet, però avui dia gairebé tothom està d’acord en dir que Joana era filla d’Enric IV.


El 31-6-1468, Isabel i Alfons anaven de camí cap a Àvila i arribaven a Cardeñosa. Alfons emmalaltí, segons digueren de pesta, i va morir el 5-7-1468. Es van donar moltes sospites d’enverinament, ja que no hi havia ni hi va haver cap més cas de pesta. Sembla que rebé amenaces perquè tenia intenció de reconciliar-se amb Enric IV. Tres dies abans que morís ja s’havia divulgat per tot Castella que era mort. Isabel passava a ser la successora.


Enric IV tenia el suport del papa i d’un nombrós grup de nobles. Isabel també tenia els seus partidaris, però ara molts dels nobles rebels s’anaren acostant a Enric IV. Pacheco volia un acord amb el rei, mentre que l’arquebisbe Carrillo volia que Isabel fos reina. Al mes de setembre Isabel va decidir claudicar, si bé digué que es negava a reconèixer Joana com a filla legítima. També va dir que Enric IV era el rei, i que ella ho seria quan el rei morís. Va preferir la reconciliació amb el rei. Es produí l’entrevista, que ja coneixem, de Toros de Guisando. Amb aquest acord arribava la pau. Una pau que no va durar pas massa. A finals del 1468 i principis del 1469, Enric IV volia que Isabel es casés amb el rei Alfons V de Portugal. El 30-4-1469 els dos reis havien arribat a un acord: la seva germanastra Isabel es casaria amb el rei de Portugal, i la seva filla Joana, que ja té sis anys, es casaria amb Joan, fill del rei de Portugal. Però Isabel s’hi nega perquè des del gener estava compromesa amb Ferran. Naturalment, els dos reis no en sabien res, d’aquest compromís.


M’agradaria fer un advertiment als lectors de llibres d’història: quan mare i filla comparteixen el mateix nom, com també passa en el cas de pare i fill, pot donar lloc a moltes confusions.


El casament s’havia anat preparant al llarg del 1468. Els dos principals promotors eren l’arquebisbe Carrillo i Joan II, que de mica en mica anaven convencent la Isabel perquè acceptés casar-se amb Ferran. Per acabar de reblar-ho van buscar la col·laboració del legat pontifici Antoni de Veneris, de qui s’ha dit que no pogué resistir la temptació de les grans ofertes que li féu Joan II; rebria 800 unces d’or i els beneficis de dos bisbats, però si no hi havia casament no cobraria res.


Joan II, com a rei de Sicília que era, decidí proclamar rei corregent al seu fill Ferran, perquè la reialesa li donaria prestigi. Ho va fer el 10-6-1468. A Saragossa, el 19-6-1468, quan en Ferran tenia setze anys, fou coronat rei de Sicília.


Isabel acceptà casar-se amb Ferran, amb la condició que anés a Castella i lluités juntament amb els nobles que estaven al costat d’ella.


Es van preparar els papers per a un acord matrimonial. El 7-1-1469, un cop redactades totes les clàusules, Ferran hi donà la seva conformitat. Se n’envià una còpia a l’arquebisbe Carrillo, però aquest no estigué conforme amb el que es deia sobre els drets de Ferran com a futur rei de Castella i hi va introduir canvis. Les “Capitulacions”, ja corregides, les va signar en Ferran, a Cervera, el 5-3-1469. El seu pare també ho va fer a Saragossa el dia 12. Tots els historiadors diuen que les “Capitulacions” eren humiliants per a Ferran.


Una clàusula humiliant, per exemple, era la que obligava Ferran a estar sempre amb la seva dona; no podria abandonar Castella sense permís, ni treure’n els seus fills, sobretot el primogènit. Amb aquesta clàusula, acceptada per Ferran, es comprèn que passés menys de quatre anys a Catalunya, dels trenta-set que va governar-hi com a comte de Barcelona. Tothom sap que quan en un país, o en un negoci, el qui mana practica l’absentisme, ni el país ni el negoci funcionen prou bé. Com diuen els castellans: “El ojo del amo engorda el caballo”.


No volien que Ferran tingués massa poder, i per tant, no podria prendre mesures polítiques ni militars. Volien que fos una espècie de “condottiero”, sotmès a la noblesa castellana. I això que era tot un rei de Sicília! Per la situació de guerra civil que hi havia a Catalunya, tant en Ferran com el seu pare no podien regatejar.


A més, haurien de donar a Isabel les rendes d’algunes poblacions de València, Sicília i Aragó. Abans del casament havien d’entregar 20.000 florins d’or, i un famós collaret de perles i robins valorat en 40.000 ducats. Per acabar d’arrodonir-ho, havien d’entregar 100.000 florins d’or un cop passats quatre mesos de la consumació del matrimoni. Potser és massa aviat per dir-ho, però això ja sembla un principi d’espoli de Catalunya per part de Castella.


També s’havien de proporcionar 4.000 llances en cas de necessitar-ho Castella. (Parlar de llances no vol dir pas que sigui un estoc d’armes. Una llança representa un cavaller i un cavall, acompanyats d’un escuder i diversos homes d’armes). Ferran hagué d’anar a València (25-6-1469) a desempenyorar el famós collaret, el que havia estat de la seva mare, i que ella havia empenyorat temps enrere per necessitat de diners del seu marit Joan II.


Ferran passà per Saragossa, portant a la butxaca el collaret i 30.000 florins. Els va fer arribar a Isabel, que es trobava a Madrigal per haver fugit d’Ocaña, trencant la promesa feta al rei Enric que no abandonaria la ciutat. Quan Isabel hagué rebut els diners del compromís de casament se n’anà a Valladolid. Era una ciutat segura ja que estava sota el domini de Fradique Enríquez, avi matern de Ferran. Els aragonesos també donaren diners a Ferran. Avisaren Ferran que ja podia anar a Castella. Ho va fer a principis d’octubre acompanyat de Gutierre de Càrdenas i d’Alonso de Palència, que havien vingut a buscar-lo a Aragó. Travessà la frontera de Castella disfressat de criat, doncs passava per territori enemic. Arribà a Valladolid el 14 d’octubre i es veié per primera vegada amb Isabel, que ja lluïa el collaret, una dona que amb el temps va demostrar ser una fanàtica de l’adquisició i lluïment de moltes joies; quan es va morir en tenia centenars.


El dia 19-10-1469 se celebrà el casament, en privat, al palau Vivero. Res de catedrals. Missa nupcial. Lectura de la butlla falsa per part de l’arquebisbe Carrillo. Ferran promet honorar les lleis, costums i privilegis de Castella. Festes que van durar sis dies. La gent del poble, al carrer, cridava visques als reis de Sicília. Per a ells tenia importància el fet que la seva princesa s’hagués casat amb un rei, que sempre és més que un príncep.


Amb la fugida d’Ocaña i el casament, Isabel s’havia posat totalment en contra del rei Enric IV. El 22 d’octubre, la parella escriu al rei comunicant-li el casament i afegint que estan disposats a obeir-lo, però demanant que els reconegui com a successors seus. El rei no respongué.


El 8-3-1470, els “prínceps” van abandonar Valladolid i s’instal·laren a Dueñas. He posat “prínceps” perquè els cronistes de Castella els anomenaven així. Que no és un títol més preeminent el de Reis de Sicília? Per a ells l’única cosa important és Castella.


El 18-6-1470 van escriure al rei Enric IV advertint que si actuava contra ells hi podria haver guerra. Enric no respongué. Ferran buscà acostar-se al poderós marquès de Villena, Pacheco, proposant-li casar el seu fill bastard Alfons amb una filla del marquès. Res a fer. És aquell nen que havia tingut Ferran abans de casar-se; és el que va ser arquebisbe de Saragossa quan encara era un nen. La seva mare es deia Aldonça Roig d’Iborra i d’Alemany. El 2-10-1470 Isabel va tenir una nena, que va ser batejada amb el mateix nom que la seva mare. Ja he advertit de l’error de posar el mateix nom a mares i filles. Per haver trencat Isabel els acords de Toros de Guisando, Enric IV, per l’octubre de 1470, proclamà la seva filla Joana hereva de la corona de Castella, desheretant, així, a Isabel. Va ensenyar a tots els congregats una dispensa papal de Pau II, que donava per nuls els juraments fets a Toros de Guisando. A continuació, tots els nobles i prelats presents van jurar lleialtat a la princesa Joana. Molts personatges canviaven de bàndol, mirant els seus propis interessos. Per exemple, l’any 1471 el duc de Medinaceli, que acabava de casar-se amb una neta del nostre Joan II, va abandonar Enric IV i es passà als reis de Sicília. Varen començar unes fortes maniobres per aconseguir que la família Mendoza es posés al costat dels “prínceps”.


El 26-7-1471 morí el papa Pau II. El 22-12-1471 fou elegit el seu successor, el papa Sixt IV, que era molt amic del cardenal vice-canceller Roderic Borja, considerat el cardenal més ric de la cúria. Aquest, pel fet de ser valencià, era súbdit del rei de València Joan II, i encara que no hi visqués era bisbe de València. Sixt IV expedí la butlla que arreglava el casament dels reis de Sicília el dia 1-12-1471. El legat papal, Roderic Borja, arribà a València pel juny del 1472, i des d’allí anà a Pedralbes on es trobà amb Joan II, que amb les seves tropes estava assetjant Barcelona. Tornà a València i es veié amb Ferran i amb el bisbe Mendoza. Enric IV havia enviat Mendoza perquè en nom de Castella li donés la benvinguda i, naturalment, captar-lo al seu favor. En canvi, tant Borja com Ferran feren el possible per convèncer Mendoza que es posés al costat dels “prínceps”. Mendoza tenia moltes ganes de ser cardenal. Se’n devia parlar i ho va ser l’any 1473. Tota la família Mendoza es va posar al costat dels “prínceps”.


A finals del 1473 es produí una entrevista entre Isabel i Enric IV. El dia 1 de gener del 1474, Ferran arribà a Segòvia per a trobar-se amb la dona i el cunyat. Durant tot el mes estigueren junts. El 9 de febrer assistiren a un banquet al palau del bisbe. Al capvespre, el rei sentí molt de dolor al ventre. De seguida se sospità d’un possible enverinament.


Les negociacions es donaren per acabades. El rei no es va recuperar del tot. Tenia hemorràgies urinàries, segons deien, provocades per arsènic. Ara bé, també podrien ser degudes a úlceres o càncer. En aquells temps mai no s’aclarien, aquestes coses. Pacheco volia empresonar els “prínceps”, però el ja cardenal Mendoza i el rei ho van impedir. Enric IV se n’anà de Segòvia sense acomiadar-se dels parents.


El 4-10-1474 va morir Pacheco, marquès de Villena.


El dia 9 de desembre el rei Enric IV patí una hemorràgia intestinal. Va morir el 12-12-1474. Només tenia 50 anys. Aquell mateix dia un missatger va portar la notícia a Segòvia, on hi havia Isabel. Ferran es trobava a Saragossa presidint les Corts d’Aragó, i no se n’assabentà fins el dia 14 quan va rebre una carta de Carrillo en la qual li comunicava la defunció, i en la qual també li demanava que tornés ràpidament a Castella. Una carta d’Isabel comunicant la notícia no li arribà fins el 16, i a més, no li donava pressa. Tampoc li deia res de la seva “proclamació”. Ferran acabà les Corts d’Aragó i el dia 21 arribava a Calatayud, on li donen una carta de Gutierre de Càrdenas comunicant la “proclamació” d’Isabel. A Castella els reis eren “proclamats”, mentre que a la resta de països europeus eren “coronats”.


Què passà el dia 13? A la plaça Major de Segòvia els heralds van proclamar Isabel com a reina de Castella. Ferran hi figurava como “legítimo esposo”. A continuació es formà una comitiva en direcció a la catedral. Davant de la reina hi anava Gutierre de Càrdenas que portava una espasa nua, aguantada per la punta i amb el pom enlaire.


Això de l’espasa tenia la seva importància. Representava el símbol de la Justícia i segons les Capitulacions de Cervera li pertocava a Ferran. Si a Ferran li treien la Justícia perdia molt de poder. Semblava com si anessin amb la intenció de deixar-lo només com a rei consort, amb un paper totalment secundari. Naturalment, en Ferran s’enfadà molt.


El 2-1-1475 Ferran arribà a Segòvia. Isabel li havia preparat una gran recepció. A les rodalies de la capital fou rebut per Mendoza, Carrillo i altres nobles. Missa a la catedral. Després es dirigí a l’Alcàsser per trobar-se amb Isabel. Van començar a discutir. Ell deia que l’havien deixat completament de banda. Isabel adduïa que ho havia fet d’acord amb les Capitulacions de Cervera. Afegí que segons les lleis de Castella, en morir ella, el successor seria el fill més gran o bé la filla més gran cas de no haver-hi mascle. Ferran no podria ser mai rei de Castella. Deia això, perquè a Castella la llei de successió era diferent a la de molts altres països. A Catalunya i Aragó, per exemple, s’aplicava l’anomenada Llei Sàlica, que exclou de la successió al tron a les dones i els seus descendents. Tant Ferran com el seu pare havien cregut que amb el casament ells dominarien Castella. Per a Joan II, sobretot, dominar Hispania havia estat el somni de la seva vida, però la noblesa castellana, el nacionalisme castellà, no volia ser dominat per la branca menor dels Trastàmara. Isabel també l’informà que si havia fet tan de pressa la “proclamació” era per avançar-se al bàndol de Joana. Hem de recordar que a l’octubre de 1470, Enric IV havia declarat hereva a la seva filla. Potser podríem dir, doncs, que Isabel havia donat un Cop d’Estat ja que la legítima reina havia de ser la princesa Joana. Com que Ferran estava molt enfadat digué a Isabel i als seus consellers que si no es modificava alguna cosa de la “proclamació” ell se’n tornaria a les seves terres. Hom decidí crear una comissió que estudiés les diferències que havien sorgit. Es va arribar a un compromís el 15-1-1475. Es modificaren alguns articles de les Capitulacions de Cervera. Es reconeixia a Ferran la seva intervenció en Justícia, i poca cosa més. Aquesta anomenada Concòrdia de Segòvia confirmava el poder gairebé absolut de la reina Isabel. La reina no renunciaria mai a les prerrogatives de ser reina “propietària” de Castella.


El 30-5-1475 Joana reclamà els seus drets a la corona. Moltes poblacions de Castella s’alçaren contra Isabel i Ferran, el qual veié augmentats els seus poders davant d’aquesta situació. La Concòrdia de Segòvia quedava ara totalment superada. El rei de Portugal, que estava promès a Joana, travessà la frontera i atacà. Ferran féu venir tècnics militars catalans i aragonesos per a millorar l’exèrcit isabelí. El mes de maig començà la guerra civil a Castella. En Ferran decidí fer testament (14-7-1475). Donació de diners, recomanació a Isabel d’atendre els dos fills que havia tingut quan era solter, etc. Hi havia un punt on es va equivocar de ple. Volia que la seva filla Isabel, que tenia 4 anys, fos hereva en els països catalanoaragonesos. La Llei Sàlica ho impedia. Prou que ho sabia, però demana que el seu pare modifiqui les lleis per fer-ho possible. Volia que fos com a Castella.


La guerra civil catalana, que no he comentat, s’acabà a finals del 1472. Els catalans, en general, estaven cansats de deu anys de guerra. Joan II va anar cedint en les seves exigències, i els principals llocs del país contraris a ell s’anaren rendint, ja que els respectava els seus privilegis. Barcelona caigué en mans de Joan II a l’octubre. El 16-10-1472 es produí l’anomenada Capitulació de Pedralbes. Joan II es mostrà generós en les capitulacions, respectant els privilegis que tenien abans de la guerra i aconseguint d’aquesta manera la pau definitiva. El comte Joan II va jurar de nou, el 23-7-1472, les Constitucions de Catalunya. Ara bé, la Capitulació de Vilafranca sí que fou abolida.


Isabel, reina de Sicília i princesa de Castella, atès que el seu germà encara n’era el rei, va escriure una carta al seu sogre en saber que la guerra civil catalana s’havia acabat; el felicitava per la satisfacció que ara tindria “venjant-se” dels catalans opositors. De moment demostrava que no era pas massa “catòlica”.


La guerra s’havia acabat i era qüestió de refer l’economia del país, que després de tants anys de guerra s’havia empobrit, però en Joan II volia recuperar el Rosselló i la Cerdanya. Atacà als francesos i recuperà part dels dos comtats, però Lluís XI envià un fort exèrcit i els comtats quedaren sota el seu domini durant vint anys més.


Les coses no anaven bé. Joan II no aconseguia millorar l’economia. La gent emigrava cap a d’altres països. Les Corts no arreglaven res; no s’entenien amb el comte de Barcelona. Aquest, que ja tenia 80 anys, no es mostrava prou decidit a prendre mesures. Va morir a Barcelona el 19-1-1479. El seu fill Ferran passava a ser el sobirà de Catalunya, Aragó, València i Mallorca. Ja ho era de Sicília des del 1468. El primer de setembre del 1479, Ferran jurà les llibertats de la terra. Resolgué quatre cosetes i se n’anà a Toledo a celebrar les Corts de Castella.


La guerra civil de Castella, amb la signatura d’un tractat de pau amb Portugal, s’acabà el 4-9-1479.


Ferran tornà de Castella per celebrar les seves primeres Corts catalanes, que començaren a mitjans de novembre de 1480. Demanà diners, 300.000 lliures, i 12 vaixells per a lluitar contra els turcs. Impossible donar-li això amb la crisi que hi havia. Al març del 1481 aplaçà les Corts i se n’anà a celebrar les Corts d’Aragó. No aconseguí res, molt pitjor que a Catalunya. Tornà a Barcelona acompanyat per la reina Isabel de Castella, que era la primera vegada que venia a Catalunya. Es reprenen les Corts el dia 18 de juliol. Les coses milloren. Ferran aconsegueix 300.000 lliures; es retornaran béns confiscats; es redacta una llei proteccionista del comerç i les indústries bàsiques; es garanteix que tots els casos judicials es faran a Catalunya i no allà on es trobi el sobirà; els càrrecs públics principals es donaran només a catalans; la convocatòria a les armes només es podrà fer si el sobirà es troba a Catalunya, etc.


El més important a destacar va ser l’acceptació, per part de Ferran, de la “Constitució de l’Observança”, en què es comprometia a complir amb els privilegis, lleis, usos i costums de Catalunya. A la Generalitat se li retornaren competències molt importants, cosa que significava la consolidació d’aquesta Institució i, per tant, significava reconèixer els privilegis de Catalunya.


El 8-10-1481 s’acabaren aquestes Corts. El que no es va solucionar va ser la qüestió remença. En Ferran no va complir amb alguns dels acords, tot i haver-ho jurat. Per exemple, donà molts càrrecs a Catalunya a personatges castellans. En acabar les Corts hi hagué uns moments d’eufòria, però la crisi econòmica continuava. Ja feia un segle que durava el declivi econòmic de Catalunya, i que amb la guerra civil s’accentuà molt. Un sobirà que es posés decididament al front del país és el que convenia, però això no passà ja que en Ferran estava dedicat de ple a Castella.


Els Reis de Castella —encara no eren anomenats “Catòlics”— van decidir acabar la conquesta de les Illes Canàries.


L’any 1402, uns francesos, més ben dit, uns normands, s’havien apoderat de Lanzarote i per falta de recursos van negociar amb el rei Enric II de Castella; aquest els ajudà a conquistar Fuerteventura i Hierro.


Els portuguesos ja feia anys que anaven explorant la costa africana de l’Atlàntic. Diferents papes havien aprovat les expedicions. A Castella, els esclaus que arribaven a Sevilla procedien del mercat de Lisboa. Quan hi va haver la guerra amb Portugal alguns vaixells castellans van fer incursions a l’Àfrica i van portar esclaus al mercat de Sevilla. Amb la pau de l’any 1479 Portugal va reconèixer els drets de Castella sobre les illes Canàries. Abans no ho reconeixia. Castella va conquistar l’any 1482 l’illa de Gran Canària. Després, del 1493 al 1496 es van conquistar La Palma i Tenerife. Una gran majoria dels habitants de les illes, els “guanches”, un complex grup ètnic nord africà, van ser portats a vendre al mercat d’esclaus de Sevilla. Les Canàries van ser considerades un tros més de Castella i foren repoblades amb castellans. Amb la venda d’esclaus els reis de Castella rebien el “quinto”, és a dir, els hi corresponia la cinquena part del preu de venda. La reina Isabel sempre tingué esclaus negres al seu servei. Després de la guerra de Granada (1492) també tingué esclaves musulmanes.


Els Reis de Castella volgueren solucionar el problema de nomenament de bisbes. No acceptaven que fossin nomenats pel papa. A Castella i a d’altres països, les monarquies, que cada vegada eren més autoritàries, volien ser elles qui els nomenessin. A Castella, com ja s’ha vist, els bisbes més destacats tenien molt de poder polític i econòmic. Els bisbes no depenien dels reis pel que fa als ingressos que tenien, i això Ferran i Isabel no ho podien tolerar. Volien presentar candidats, addictes seus, i que fossin acceptats pel papa. Si el papa no els acceptava i en nomenava uns altres, els reis volien tenir el dret de rebutjar-los. S’havia de negociar el nomenament, cosa que volia dir que moltes vegades hi hauria intercanvis en qüestions polítiques. Hem de recordar que el papa també era cap d’Estat.


Ferran creia que havia arribat el moment d’imposar l’autoritat reial. Sabem que abans de casar-se ja tenia un fill, l’Alfons. Si reculem fins l’any 1475 veurem que a Saragossa hi havia la vacant de l’arquebisbe. L’últim havia sigut un fill bastard de Joan II, per tant, germanastre de Ferran. El papa Sixt IV no accepta la proposta feta per Joan II de nomenar arquebisbe el nen Alfons, de 6 anys d’edat, i nomena, l’any 1475, arquebisbe de Saragossa n’Ausiàs Despuig. Joan II s’hi oposà i la topada durà tres anys, ja que finalment Despuig hi renuncià davant l’hostilitat del rei Joan II d’Aragó. A continuació el papa nomenà Alfons, de 9 anys, arquebisbe de Saragossa. D’aquesta manera continuava el control de l’arquebisbat per part de Joan II.


Aquestes disputes sobre el dret de presentació de candidats per a ser nomenats bisbes no s’acabaren fins al segle XVIII.


El papa Sixt IV va emetre una butlla (1-11-1478) que implantava a Castella una Nova Inquisició. Ho feia a petició dels Reis de Castella. Aquest nou tribunal no depenia dels bisbes sinó que depenia dels reis; els inquisidors rebrien un salari i els guanys en diners i propietats confiscades anirien a parar a la tresoreria reial.


Els reis van esperar un parell d’anys abans d’aplicar la Nova Inquisició. Van començar per Sevilla perquè hi havia molts judaïtzants. Les primeres actuacions van provocar el pànic. El nou tribunal torturava i confiscava béns i propietats. No respectava les normes jurídiques. Els acusats no tenien defensa. Si els acusats eren trobats culpables pels inquisidors, com que segons les lleis de l’Església no els podien condemnar a mort, eren enviats a la “corona” perquè aquesta els condemnés. Al mes de febrer de 1481 es van cremar els tres primers jueus conversos. Molts van fugir per la por de ser detinguts.


Alguns bisbes de Castella es queixaren al papa per la duresa de l’actuació dels inquisidors. Assabentat el papa Sixt IV dels excessos que es cometien, el 29-1-1482 derogà la butlla del 1478 i restablí la inquisició que depenia dels bisbes. A més a més, va ordenar que es millorés la situació dels acusats.


Ferran va plantar cara al papa i al mes de maig li va escriure una carta dient que no l’obeiria. No volia perdre aquest instrument de poder que li permetia controlar l’Església. El papa, un cop llegida la carta, va fer detenir l’ambaixador castellà. En Ferran va replicar detenint el nunci. Finalment el papa cedí. Ferran es va sortir amb la seva i va implantar la Nova Inquisició per tot arreu.


A Catalunya hi havia una inquisició que funcionava des dels temps de Jaume I (segle XIII). Era de caràcter episcopal i no es podia comparar amb la que va imposar Ferran a la primavera de 1484. Totes les autoritats catalanes van protestar. Hi hagué fugida de capitals i de persones atesa la mala fama amb què arribava aquesta Inquisició. Els nous inquisidors eren castellans i no coneixien la llengua ni el tarannà de la gent del país. Recordem que Ferran havia jurat, a les Corts de 1480, que no imposaria gent forastera a Catalunya.


La nova Inquisició era contrària a les Constitucions catalanes i així ho recordaren a Ferran, però aquest no en va fer cap cas. Els inquisidors s’havien queixat de que les lleis i institucions catalanes impedien la seva actuació. Ferran no volia renunciar a una Institució que era comuna per a tots els països dels quals els reis n’eren sobirans. Els ideals de Ferran eren d’unificar tots els països sota el seu mandat. El fet que hi hagués una sola Inquisició era un primer pas cap a la unificació, i un primer pas cap el nacionalcatolicisme. Van torturar i matar moltes persones en nom de Déu. “Vergonyós!”.


El 12-3-2000 el papa Joan Pau II va demanar set vegades perdó pels pecats comesos pels fills de l’Església, al present i al passat. Una d’aquestes set vegades era pels abusos dels tribunals de la Santa Inquisició. Ja en el seu primer viatge a Espanya (1982) es va doldre de les “tensions, errors i excessos” de la Inquisició. Si a Catalunya feia anys que hi havia declivi econòmic, i una guerra civil que augmentà la crisi, només faltava que en Ferran portés la nova Inquisició per acabar d’ensorrar l’economia. Més d’un historiador ha escrit que introduir la Inquisició castellana a Catalunya va ser un dels errors més grans que va cometre el comte Ferran.


De mica en mica Ferran anava demostrant el seu autoritarisme, per no dir absolutisme. Havia jurat les lleis catalanes però provava de no complir-les. Ja hem vist com va introduir inquisidors castellans. Com també volia que la seva filla Isabel fos hereva seva a Catalunya, oposant-se a la llei Sàlica. L’any 1483, des de la ciutat de Vitòria (País Basc), va convocar Corts generals d’Aragó, Catalunya i València, a celebrar a Tarassona. Era una convocatòria il·legal perquè ho feia des d’un país estranger; segons la llei havia de fer la convocatòria des del propi país. Els catalans i valencians no hi assistiren, i Ferran s’hagué de limitar a fer només Corts d’Aragó. Un altre cas és el de nomenament de cònsols catalans: els consellers de la ciutat de Barcelona donaven els noms dels cònsols destinats a l’estranger i el comte de Barcelona els acceptava; Ferran va voler presentar els cònsols escollits per ell i que la ciutat els acceptés. Anirem trobant més casos d’incompliment.


Tant en Ferran com la Isabel van patir de petits, i d’adolescents, coses bastant semblants. Van viure situacions conflictives. Fugint per no ser agafats; ostes de la part contrària; que si manaràs tu o manarà el teu germà, etc. Segurament devien ser uns “inadaptats”, o potser seria millor dir que estaven plens de “complexos”. Aquestes paraules no es coneixien en aquells temps, perquè encara no s’havia descobert la “psicoanàlisi”. Avui sabem que estar acomplexat pot convertir-se, a la llarga, en un cas patològic. No sempre s’hi arriba, naturalment, ja que depèn de cada persona. Però la mare d’Isabel era boja, i la seva filla Joana també ho va ser. La parella, acomplexada poc o molt, va decidir que s’havia acabat el ser manats, ara serien ells els que manarien. Sobretot la Isabel, que era molt exigent i de vegades tenia rampells de violència.


Quan Isabel era joveneta li plaïa molt anar de cacera. Testimonis d’aquella època diuen que tenia un caràcter “viriloide”, o sigui, “baronívol”. Segons va escriure el Dr. Gregorio Marañón, la Isabel tenia cara de “bobalicona”. És a dir, no era maca. Pels motius que siguin en Ferran va practicar l’adulteri. Sabem que abans de casar-se tenia dos fills. Ja casat va tenir relacions, l’any 1473, amb una bilbaïna, de la qual en va tenir una filla. També tingué relacions amb una portuguesa, Beatriz Pereira, de la qual en tingué una altra filla. D’aquestes se sap segur. Se suposa que n’hi va haver d’altres però no es pot afirmar amb certesa. Les cròniques d’aquell temps expliquen que Isabel era molt gelosa, que quan veia que Ferran es mirava amb bons ulls una dama de la Cort procurava allunyar-la. El “catòlic” Ferran conculcava el setè manament de l’Església Catòlica.


Havíem dit que en les Corts catalanes de 1481 el problema remença no es resolgué. Les coses anaven de mal en pitjor. Pel setembre de 1484 un grup de remences dirigits per Pere Joan Sala iniciaren una revolta. Van obtenir diverses victòries: Mieres (22-9-1484), Montornès (4-1-1485), Granollers (3-2-1485). Granollers era un ”carrer” de Barcelona. Aleshores, els consellers barcelonins decidiren organitzar un exèrcit per aturar l’avanç dels remences cap a Barcelona. Es produí una batalla a Llerona el 24-3-1485 en la que els remences foren vençuts i Pere Joan Sala detingut i executat.


No tots els remences eren revolucionaris, n’hi havia molts de moderats que volien que en Ferran prengués mesures, que pacifiqués. Ferran, que rondava per Castella, va decidir enviar un negociador. Aquest aconseguí, durant els mesos d’octubre i novembre de 1485, que senyors i pagesos posessin en les mans de Ferran, les mans del comte de Barcelona, l’arbitratge.


La sentència arbitral fou promulgada el 21-4-1486. Va ser batejada com a “Sentència arbitral de Guadalupe”, ja que es va redactar al monestir de Santa María de Guadalupe, a Extremadura.


Donava als remences la llibertat personal, quedaven alliberats dels lligams que tenien. Se suprimien els “mals usos” i molts altres abusos que no detallo. Desapareixia el remença i apareixia el pagès emfitèutic. Tindrien el domini útil de la terra, és a dir, podrien vendre i comprar, alinear i permutar, sense autorització del senyor, però continuarien subjectes a pagar els censos, primícies, delmes, etc. A la Sentència hi havia una part punible. Haurien de pagar una indemnització de 6.000 lliures als senyors, en el termini de dos anys, pels danys ocasionats. Se’ls perdonava els càstigs que es mereixien, que serien substituïts per una multa col·lectiva de 50.000 lliures, que en el termini de deu anys s’hauria d’anar pagant a la Tresoreria del sobirà. Quedaven exclosos d’aquest perdó tots els capitostos de l’alçament, culpables d’assassinats, incendis, etc. que serien condemnats a mort. Encara que molts d’ells es van poder escapar a França. Semblava que la solució de l’arbitratge havia sortit bastant bé per a Ferran II. El camp català quedava pacificat i enfortit, i ell obtenia un bon ingrés de diners. La Sentència arbitral de Guadalupe va ser redactada en castellà i fora de Catalunya; això significa un altre incompliment de les lleis catalanes per part de Ferran II. Antigament les lleis es redactaven en llatí, però en unes Corts de l’any 1413 els Braços demanaren al comte de Barcelona, Ferran I, que tots els Usatges i Constitucions de Catalunya fossin traduïts al català. El comte hi estigué d’acord, i a partir de llavors les lleis aprovades a les Corts es redactaren en català.


Les relacions entre la Generalitat i els consellers de la ciutat de Barcelona feia temps que no anaven prou bé. Ferran volgué intervenir-hi i encarregà al virrei Enric, que era cosí seu, que convoqués les Corts. Volia arreglar coses i aprofitar l’ocasió per demanar diners, que li feien molta falta per la guerra que tenia a Granada. Era una guerra de Castella, no de Catalunya. Els catalans van refusar la convocatòria perquè, segons les lleis, és el sobirà qui ha de presidir les Corts. Ell es trobava a Saragossa, i això representa un altre incompliment de les lleis que havia jurat complir.


Ferran va decidir que havia de prescindir de les Corts ja que, autoritari com era, aquestes el frenaven. Convocà a Saragossa unes deu personalitats catalanes per parlar de la recuperació política i governamental de Catalunya. Eren personalitats totalment addictes a ell; avui diríem que eren “botiflers”, o “col·laboracionistes”, o “Quislings”. D’acord amb aquests col·laboracionistes va suspendre (juliol 1488) les eleccions a diputats a Corts. Aquesta mesura era contrària a les prerrogatives de la Generalitat. S’ha considerat que això era un Cop d’Estat. A continuació envià una llista de noms que serien els substituts. Addictes a ell, és a dir, botiflers. El nou president de la Generalitat fou l’abat de Poblet Juan Payo Coello (1480-1498), nascut a Zamora; ho fou des del 1489 al 1491. Com es pot veure anem sumant incompliments per part de Ferran II. Bé o malament, la gent ho anà acceptant perquè estava cansada de deu anys de guerra civil i de crisi econòmica.


Què passava entretant a Castella? A partir de 1482 els reis volgueren acabar amb el regne sarraí de Granada. En els primers anys l’avanç va ser molt lent. A partir de 1486 els reis decidiren intensificar la conquesta. Màlaga fou capturada el 1487. Hi hagueren moltes dificultats, però a finals de 1489 es conquistà Baza després de molts mesos de setge. Els reis tenien la butxaca escurada. Van demanar ajuda a Catalunya, València, Aragó i a tot arreu. Els jueus els deixaren diners, els reis van vendre captius, reberen donatius de l’església, la reina Isabel empenyorà joies, València els va fer un préstec de 60.000 florins. El papa Innocenci VIII va declarar que es tractava d’una Croada. Van venir combatents, mercenaris i voluntaris, de més enllà dels Pirineus, àdhuc d’Anglaterra i d’Alemanya. D’aquesta manera Ferran va poder reunir un exèrcit de 50.000 homes. Cap a finals de 1491 el rei moro Boabdil entrà en negociacions per a rendir-se.


La capitulació fou generosa. Es va garantir als moros que podrien conservar armes, propietats, lleis, religió, vestimenta, costums… Boabdil tindria un petit territori a les Alpujarras i passaria a ser vassall dels reis de Castella, però l’any 1493 se n’anà a Fes. El dia 2-1-1492 els cristians van ocupar Granada. Dies després, Boabdil va fer entrega de les claus de la ciutat, i a ell li van retornar el seu fill Ahmed que els reis tenien com ostatge. Més endavant el regne de Granada passaria a ser un tros més del regne de Castella. S’havia acabat la Reconquesta.


Molt abans, en els inicis de la Reconquesta, es va crear una llegenda. Aquesta explica que, si fa no fa, cap allà l’any 844 hi va haver la batalla de Clavijo. El rei Ramir I d’Astúries s’enfrontà al musulmà Abd-al-Rahmán —en castellà li diuen Abderraman—. Els cristians van aconseguir la victòria perquè segons la llegenda va aparèixer l’apòstol Jaume —Santiago en castellà— cavalcant un cavall blanc i lluitant, espasa en mà, contra els moros. Segons els historiadors, la cèlebre batalla de Clavijo no va succeir mai. Diuen que l’única batalla que hi va haver en aquells temps, guanyada pels cristians, va ser la d’Albelda de Iregua, l’any 859. Sense que hi intervingués per a res, com és natural, l’apòstol Santiago.


M’agradaria saber quin bisbe va ser qui al segle XVIII va ordenar, o va acceptar, que la imatge de l’apòstol matant moros presidís una de les capelles de la catedral de Santiago de Compostela. Al meu entendre, es va demostrar una ignorància molt gran del que havia ensenyat Jesucrist. A principis de l’any 1980 es va començar a parlar de retirar la imatge, cosa que l’any 2004 encara no s’havia fet, però es parlava de traslladar-la al museu de la catedral. Ignoro si s’ha fet.


Ja que estem parlant de l’apòstol Jaume hi afegirem una altra cosa. Al Full Dominical de l’Arquebisbat de Barcelona del dia 3-9-2006, es poden veure a la pàgina 2 les tres lectures corresponents a la Missa del diumenge. Al costat esquerre de la pàgina hi ha les lectures en català. Al costat dret les lectures en castellà.


El títol en català de la segona lectura diu: “Lectura de la carta de Sant Jaume”. És correcte. No hi ha cap problema perquè no diu de quin Jaume es tracta.


El títol en castellà de la segona lectura diu: “Lectura de la carta del apóstol Santiago”. Podria no ser correcte, ja que, segons la Bíblia Interconfessional, no la podia haver escrit l’apòstol Santiago perquè està escrita en un grec excel·lent. No va ser acceptada per l’Església Catòlica fins a finals del segle IV.


Tornem a Catalunya. El mateix que Ferran havia fet amb la Generalitat ho va fer també amb Barcelona. El comte Ferran II, que es trobava fora de Catalunya, ordenà al virrei que suspengués les eleccions de consellers que s’havien de fer el 29-11-1490. A més, envia una llista amb els noms dels qui havien d’ocupar els càrrecs. Afegeix que ningú s’atreveixi a anar contra aquesta ordre, ja que si ho fan seran arrestats i confiscats els seus béns. Res de democràtic, com es pot veure. Els que hem viscut sota una dictadura ja sabem com funcionen aquests mètodes. S’hi posen els addictes, els botiflers. Durant tres anys s’actuà així, però continuaven les discussions entre les diferents tendències. Finalment, l’any 1498, s’obligà a fer les eleccions per “insaculació”. Aquest procediment d’elecció ja feia uns anys que s’havia emprat a València, illes Balears i ciutats com Vic i Girona.


En què consisteix la insaculació? El comte Ferran II aprova una llista de noms de les persones que aspiren a ocupar un càrrec, i si algun nom no li ha agradat ja l’ha tret de la llista. Els noms s’escriuen en uns paperets que són dipositats en unes bosses. El dia de l’elecció una mà infantil treu un paperet i el nom de l’elegit es fa públic. Amb aquest sistema d’elecció Barcelona quedava sotmesa a Ferran. La insaculació també es va introduir als gremis (artistes, droguers, notaris, etc.).


Ferran volia que tant la Generalitat com l’Ajuntament de Barcelona fossin administrats per buròcrates, i no per polítics. Els buròcrates són més fàcils de controlar. S’ha d’observar que, a molts països d’aquella època, els qui manaven volien que els qui estaven a sota d’ells fossin submisos. Ens encaminàvem cap a les monarquies absolutistes.


Hi ha llibres d’Història on es pot llegir que les mesures preses per Ferran II van ser bones per a evitar abusos en les Institucions catalanes i per avançar cap a una recuperació econòmica. Ara bé, els autors d’aquests llibres reconeixen que eren mesures poc democràtiques, que no complien amb les lleis.


Es va dir que la crisi econòmica que va patir Catalunya durant el segle XV era deguda a la nova dinastia dels Trastàmara. S’atribueix a l’absentisme d’Alfons el Magnànim ja que a partir del 1443 va preferir viure al regne de Nàpols, abandonant els països que havia heretat a la Península. També ajudà a aquesta crisi la reducció del nombre d’habitants del Principat, a causa de la Pesta Negra que, amb intermitències, va durar més de 100 anys. Hi podem afegir la guerra civil que va durar 10 anys. Estudis econòmics fets aquests últims temps ens diuen que hi havia una crisi general de caràcter europeu. Si era de caràcter general ho podem comparar amb el que ens està passant en l’actualitat. Observant els fets del segle XX veurem que quan Europa ha anat malament, Espanya ha anat malament, i que quan Europa ha anat bé, Espanya també ha anat bé. Hem de recordar els milions de turistes europeus vinguts a partir dels anys seixanta i que des de llavors deixen moltes divises. Sobretot, fixem-nos en els 140.000 milions d’euros que Espanya ha rebut fins a l’any 2006 procedents de la Unió Europea, des que va ingressar-hi. Una ajuda fabulosa que en part s’ha invertit malament. Només posaré un exemple. A tot arreu se’n diu “Tren de gran velocitat” (TGV), però aquí els nacionalistes espanyols el van batejar “Alta velocidad española” (AVE). És una inversió totalment improductiva. No paren de perdre-hi diners i encara estan fent noves línies. Van haver de suprimir l’AVE Madrid-Albacete perquè només hi anaven, de promig, nou passatgers al dia.


Tornem al segle XV i a Catalunya. La crisi dels anys 1484 al 1487 va ser molt superior a la que ja feia anys s’anava arrossegant. Cap a finals de segle, atesos els canvis que va fer Ferran i perquè l’economia internacional va millorar molt, cedeix la crisi a Catalunya i es produeix una pujada econòmica. Una revifalla que, en els anys a venir, va ser més aviat lenta, sobretot si ho comparem amb Castella. Pierre Vilar, al seu llibre Catalunya dins l’Espanya moderna, diu que “el tràfic català no és sinó la vintena part del que havia estat a començament de segle”.


Els sarraïns, els àrabs, els moros, els musulmans —trieu el nom que més us agradi— van envair, a principis del segle VIII, la península ibèrica que estava ocupada pels visigots. Com que no tenien prou gent per dominar tota la península van quedar nuclis cristians, al nord, que no van ser conquistats mai.


No parlaré de la reconquesta catalana i aragonesa ni de la seva expansió per la Mediterrània. L’acció de la reconquesta, per part dels cristians d’Astúries i Lleó, no es va iniciar fins a començaments del segle IX. Més endavant es va convertir en reconquesta castellana-lleonesa.


No va ser un avanç continu, com és natural. Hi havia períodes de pau entre moros i cristians, i també hi havia aliances de moros i cristians per lluitar contra cristians i moros. Com que la reconquesta va durar centenars d’anys hi va haver de tot. El rei moro al-Mansur (Almansor), per exemple, va tenir batallons de soldats castellans, cristians, que tenien una bona paga. El castellà Cid Campeador, al davant d’un exèrcit musulmà, va derrotar l’exèrcit cristià del comte de Barcelona Ramon Berenguer III que, per cert, estava casat amb Maria, una de les filles del Cid. Des dels primers temps de la reconquesta, i això era normal a tot arreu, abans de fer un avançament cap a terres musulmanes es parlava de la distribució del botí; una part es reservava per als reis, i la resta es distribuïa segons les aportacions de cadascú. Els castellans van anar avançant cap el sud de la península. Toledo fou conquerida el 1085, Sevilla el 1248. Després d’haver conquerit la part occidental d’Andalusia els nobles reberen grans extensions de terres, grans latifundis. Amb les seves “expedicions de frontera” contra el regne de Granada aconseguiren molt de botí. Quan la reconquesta castellana acabà amb la conquesta de Granada el botí encara fou molt més gran.


Es calcula que cap a finals del segle XV entre un 2 i un 3% de la població de Castella posseïa el 97% de la terra. Aquests grans terratinents havien vist que dedicar-se a l’agricultura no donava els beneficis que s’obtenien amb la ramaderia. Ja feia temps que existia una associació de grans ramaders transhumants que es deia “Mesta”. Els reis de Castella n’eren els principals beneficiats i per això la protegien. Ferran i la Isabel, com que n’obtenien bons ingressos, van fer lleis, entre el 1480 i el 1501, que ampliaven els drets dels ramaders, encara que fos en perjudici dels agricultors. La protecció a la ramaderia va provocar la desforestació del centre peninsular. No paraven de cremar boscos perquè s’havien d’obrir camins per als grans ramats d’ovelles transhumants.


A la tardor de 1492 Ferran i Isabel anaren a Barcelona. Les autoritats, a fi d’evitar una mala rebuda, van suprimir un recàrrec que havien posat sobre la carn i el vi (recàrrec que van tornar a posar quan hagueren marxat). El 7 de desembre, quan en Ferran baixava les escales que hi ha a la plaça del Rei, un pagès, Joan de Canyamàs, veí de la Roca del Vallès, li clavà una ganivetada al coll. L’hauria degollat, però el salvà el gran collar que duia. Quan Isabel i els seus cortesans castellans es van assabentar de l’atemptat cregueren que es tractava d’una conspiració. No residien a Barcelona, com algun historiador espanyol ha escrit, sinó que s’hostatjaven en un convent dels voltants de Badalona. El convent on més endavant van rebre Cristòfor Colom en tornar del seu primer viatge al Nou Món. No estaven gens segurs de la lleialtat del poble català, tingueren por, la Isabel es desmaià i es va fer un tip de plorar. Prengueren les mesures convenients i es disposaren a fugir embarcant en les galeres que hi havia al port de Barcelona. Poc després, en saber que Ferran no havia mort, les presses per fugir desaparegueren.


El pagès fou torturat per saber si tenia còmplices. No s’ha sabut mai del cert si el pagès estava boig, com es va dir oficialment. Ferran no volia que se l’executés, però Isabel, que en qüestions de justícia sempre era molt dura, va ordenar la seva execució. A Barcelona el van portar, tot nu, dalt d’un carro fins a la plaça del Rei. Van començar per tallar-li una mà, després, mentre el carro circulava per diferents carrers, li arrancaren un ull, li tallaren l’altra mà i a continuació l’altre ull, li van tallar el nas, li van tallar els peus, etc. etc. El van ben esquarterar. Finalment, el tragueren fora muralles i van cremar totes les despulles.


En pàgines anteriors hem vist els problemes que sobre els nomenaments de bisbes tenien els “catòlics” reis de Castella. A més a més de l’aspecte religiós hi havia el polític. Les altes jerarquies de l’Església tenien castells i exèrcits particulars. Els reis van voler controlar les institucions religioses, eliminar els privilegis de que gaudien, obligar-los a entregar castells. El clero, per exemple, no pagava impostos a la Corona.


De mica en mica, varen aconseguir el control sobre la riquesa de l’Església. Van imposar una contribució que els va donar molts ingressos. Els reis es quedarien amb la tercera part dels “diezmos” –delmes, en català– que els fidels pagaven a l’Església. El delme era la desena part de la collita que aconseguien els pagesos, que era variable ja que depenia del clima. Durant la Reconquesta el papa havia concedit als reis de Castella la “bula de la cruzada”. Eren uns ingressos que obtenien per la venda d’indulgències. Tot i que la Reconquesta havia acabat continuaren tenint aquesta font de finançament.


Després del control fiscal volgueren acabar amb la corrupció del clero, tant el secular com el regular. Isabel va conèixer un frare franciscà, Francisco Jiménez de Cisneros, a qui encarregà el sanejament dels convents masculins. Va començar pels de la seva Orde, prohibint el luxe, i expulsant les “barraganas”. Barragana, si ho traduïm al català és concubina, és a dir, una dona que viu amb un home sense estar-hi casada. Es va donar el cas que 400 frares d’Andalusia es van convertir a l’Islam perquè no van voler separar-se de les seves concubines; tots marxaren cap a l’Àfrica.


A principis de 1495 l’arquebisbat de Toledo va quedar vacant perquè va morir l’arquebisbe cardenal Mendoza. La reina volgué posar-hi el frare Cisneros, oposant-se al desig d’en Ferran que volia que el seu fill bastard, Alfons, ocupés aquell alt càrrec. Isabel digué a Ferran que a Castella era ella qui feia i desfeia, afegint que Alfons, arquebisbe de Saragossa, també vivia amb una concubina, Anna de Gurrea, de la qual en tingué diversos fills. Una de les filles, Joana, es casà amb el tercer duc de Gandia, Joan de Borja i Enríquez, i tingueren set fills, un dels quals fou Sant Francesc de Borja. En el tema religiós, Ferran hi veia molt l’aspecte polític i econòmic. Isabel es preocupava més de la part moral, però per desgràcia tenia un caràcter molt intransigent, gens dialogant, com ja es va veure amb la implantació tan brutal de la Inquisició.


Tant Ferran com el seu pare volien controlar l’Església catalana. Joan II havia posat al Monestir de Santes Creus un abat castellà, Pedro de Mendoza (1470-1519); al Monestir de Poblet va posar-hi un abat nascut a Zamora, Juan Payo Coello (1480-1489) que, com ja s’ha explicat amb anterioritat, en Ferran el va imposar com a President de la Generalitat l’any 1489. Va col·locar un estranger al capdavant de la Generalitat incomplint una vegada més les lleis que havia jurat complir. En el trienni següent (1491-1493), el President de la Generalitat tornà a ser un abat de Montserrat, Juan de Peralta.


Joan de Peralta fou abat de Montserrat des del 1483 fins el 1493. En aquells temps no hi hagué decadència de la comunitat, per tant, no calia una reforma a fons, sinó millorar l’aspecte jurídic, que és el que volia l’abat Peralta. A petició de Ferran II, l’any 1493, el nou papa Alexandre VI va separar de la Congregació Claustral Tarraconense el Monestir de Montserrat i l’annexà a la Congregació de Valladolid.


Al mes de juny arribaren 14 monjos castellans i prengueren possessió de Montserrat, expulsant monjos catalans. S’iniciava una etapa molt conflictiva a l’interior del Monestir. Els nouvinguts no coneixien la llengua del país ni el tarannà dels catalans. Llavors és quan es començà a dir aquella coneguda frase: “Habla en cristiano”, frase que ha arribat fins al segle XX. La classe dirigent catalana, a més del català, coneixia el castellà i el francès, però la gent del poble només coneixia la llengua catalana. Aquells monjos estrangers demostraven, amb la imposició del castellà, ignorar la vinguda de l’Esperit Sant sobre els apòstols (Ac 2, 1-4), als qui va donar la facultat de parlar diverses llengües.


Al capdavant dels monjos castellans vingué el prior Garcia Jiménez de Cisneros (1493-1499). La Congregació de Valladolid no tenia abats, sinó priors. A partir de 1497, el papa Alexandre VI va permetre que els priors fossin anomenats abats, i per aquest motiu Cisneros fou abat a partir del 1499. Sembla que el bon fer de l’abat Cisneros evità que els conflictes fossin més greus. No va voler uniformar com si estiguessin a Valladolid, sinó que volgué continuar amb la manera de fer de Montserrat. Va engrandir Montserrat, tant en obres com en nous monjos catalans. Va ser un home sant, un bon abat, segons s’ha escrit. Va morir el 1510. Més endavant veurem com les divergències entre monjos catalans i castellans s’anaren incrementant.


Quan es va establir la nova Inquisició molts jueus es van exiliar perquè van tenir por de rebre. Després, amb els milers de condemnes que va imposar el Sant Ofici, els ingressos monetaris van disminuir molt a les diferents administracions. Segons Ferran això no importava tant en comparació al fet que la nova Inquisició era, com ja s’ha dit anteriorment, l’única institució que abastava tots els territoris de la Península (Portugal a part). Era un primer pas de les seves intencions polítiques ja que tenia el propòsit d’unir els països dels quals ell era sobirà, amb els de Isabel. Als reis de Castella els va semblar que amb l’actuació de la Inquisició no n’hi havia prou per a cristianitzar el país. Van creure que hi havia massa jueus, que el treball que feia la Inquisició no solucionava el problema i que s’havien de prendre mesures més dràstiques. Es preguntaren que si alguns dels antics conversos practicaven en secret la seva religió, què passaria amb els nous convertits? Van decidir que s’havia d’expulsar als jueus.


El 31-3-1492 sortia l’edicte d’expulsió. Se’ls donava 3 mesos de temps, però amb dues alternatives: convertir-se al cristianisme o exiliar-se. Si no triaven una de les dues opcions se’ls castigaria amb pena de mort i confiscació de béns. Segur que els reis no s’havien llegit l’Evangeli de Mateu (5, 43-48) que diu: “Doncs jo us dic: estimeu els vostres enemics…”.


Es digué que s’exiliaren 150.000 jueus i que 240.000 es van convertir. Les dades varien, amunt o avall, segons el llibre d’història que ho explica. Hi ha qui posa aquestes xifres gairebé al revés. Hi ha qui diu que les conversions foren poques, que només ho feien els que estaven ben situats per no perdre el que posseïen. Hi ha qui diu que marxaren 600.000 jueus, xifra que em sembla molt exagerada. Un altre historiador explica que a Castella només hi vivien 200.000 jueus, i que amb l’expulsió, 100.000 se n’anaren a Portugal i 50.000 al nord d’Àfrica i Turquia. Resumint, amb aquestes xifres tan diverses no n’he tret l’aigua clara pel que fa al nombre dels convertits ni al dels expulsats.


Abans de l’edicte d’expulsió ja havien circulat rumors, en l’interior de la comunitat jueva, del que es preparava. Dirigents jueus anaren a trobar Ferran per intentar evitar l’atzagaiada. No hi hagué res a fer, tot i que oferiren donar-li 30.000 ducats. Tots els jueus pagaven cada any els seus impostos, i a més, es dona el cas que la comunitat jueva havia pagat uns impostos especials, amb un total de 58 milions de maravedís, a fi d’ajudar a la conquesta de Granada. Ara, en l’edicte d’expulsió, s’ordenava que totes les propietats pertanyents als que es volien exiliar s’havien de vendre abans de marxar. S’expressava que es podrien endur les seves pertinences personals, però que no podrien emportar-se or, plata i altres monedes. Vol dir això que ho feien per compensar la disminució d’ingressos que tindrien? No ho sabem, però fa pudor de botí.


Els cristians compraren propietats, mobles, animals, etc. als jueus, però com que el termini de temps atorgat era molt curt, es regatejà fins baix i els preus anaren avall. Només una petita part dels jueus es va fer batejar. Cap al juny de 1493, l’ambaixador dels reis de Castella va presentar una protesta al papa Alexandre VI, dient que els reis estaven molt enfadats amb el Sant Pare perquè donava protecció a jueus expulsats dels regnes hispànics. Queixes que es van anar repetint durant molt de temps. Era una demostració d’allò que se’n diu “ser més papistes que el papa”.

OEBPS/images/cover.jpg
CATALUrya
OCUPADA

Cronica de segles d'espoli i usurpacié

AnToNI RENYER-BORDES

[VERsaT





OEBPS/images/title.jpg
CATALUITYA
OCUPADA

Cronica de segles d’espoli 1 usurpacic

Antoni Renyer-Bordes





